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KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 
 
Szentmise bevezetése

Isten hozta a Testvéreket! Két héttel ezelőtt innen, ebből a templomból indultunk el és egy
héttel később megérkeztünk a győrzámolyi templomba. Gellért Testvér volt az útitársam. Az
apostolok lován haladtunk Budapestről Győrzámolyig. Most újra itthon vagyunk. Az ember
mindenütt otthon van ebben a világban. Istené a világ és nekünk adta. Azért az embernek
szüksége van arra is, hogy olyan emberek vegyék körül, akiknek az arca ismerős, akiknek az
arcáról leolvasható valami az Istenből. Gellért Testvér a tanúja, hogy ezen az úton hány új
emberrel találkoztunk, hány új ember fedte fel életének ajándékait.

A  mai  vasárnapon  újra  itthon  együtt  köszöntjük  az  Istent.  Minden  egyes  vasárnap
valamiképpen  egy  családi  ünnep.  Az  ember  azért  ünnepel,  mert  szüksége  van  arra  a
segítségre, amit csak az Isten adhat. Nagyon sokat jelenthetünk mi egymásnak, de mindennél
többet  jelent  az  Isten.  Említettem már  itt,  amit  Afrikában  a  nyomortelepen  egy  asszony
mondott a vasárnapi szentmise után: mi ünnepelni jövünk, mert nekünk szükségünk van arra
az isteni ajándékra, amit vasárnap itt  kapunk, hogy kibírjuk a hét többi napjait.  Ebben az
értelemben igaz ez az ünneplés, egyébként nem. Különben csak parancsot teljesítünk rossz
esetben.  Jó  esetben  szívesen  eljövünk,  mert  a  barátainkkal  találkozunk.  Valójában  Istent
dicsőítjük és benne egymással találkozunk.

Ez  a  mai  vasárnap  egészen  családira  sikeredik,  mert  a  mi  nagyon  kedves  családtagunk,
Bernadett 60 éves. Mi őt nagyon szeretjük, ő is szeret bennünket. Van, akit könnyű szeretni,
van, akit nehéz szeretni. Ő azok közé tartozik, akit könnyű szeretni, mert ilyen. Ünnepeljük
vele együtt és az ő családjával ezt a mai vasárnapi szentmisét. Gondoljunk Zsoltra is, kedves
férjére, akitől nem is olyan régen búcsúztunk el. Itt van velünk, azzal a mosolyával és azzal a
nagyon kedves szavával. Amikor még sikerült egyszer kórházunkban visszahozni őt ebbe az
itteni  életünkbe,  mosolyogva  csak  annyit  mondott:  köszönöm!  Köszönjük  Bernadettet,
köszönjük  Zsoltot  az  Istennek és  az  övéit.  Tudjuk megköszönni  egymást  is  az  Istennek!
Akkor  már  valahova  eljutottunk!  Tartsunk  önvizsgálatot,  kérjük  bűneink  bocsánatát  és
ünnepeljünk!

Szentbeszéd

Kedves Testvérek!
Ez a mai vasárnap az alkalmasságunkat firtatja. Nekünk kell ebben a kérdésben válaszolnunk:

Alkalmasnak tartjuk-e magunkat az Isten országára?
Isten országa köztetek van!

Isten országa bennetek van! – halljuk a Szentírás figyelmeztetését.

Hogy  is  állunk  ezzel  a  kérdéssel?  Ebben  áll  a  küldetésünk!  A  keresztény  ember  Isten
országának  a  megjelenítője  ebben  a  világban!  Próbáljunk  választ  keresni!  Próbáljunk
eligazodni ebben a kérdésben, mert a lelki békénk, lelki nyugalmunk ettől függ. 
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Ez a kérdés összefügg a szabadság eszméjével
Pál  apostol  arra  figyelmeztetett  bennünket,  hogy  a  szabadságot  Jézus  Krisztus  hozta  el
nekünk.  Az ember a  szíve  mélyén hordozza  a  szabadság igényét.  A szabadság az,  amire
leginkább vágyik mindegyikünk.  Gárdonyi  Géza  regényét  sokan ismerik:  Az Isten rabjai.
Gárdonyi azzal a  kérdéssel  foglalkozik,  hogy minden ember valakinek, vagy valaminek a
rabja. Ez igaz! Ő a szerzetesekről beszél, akik egészen sajátos módon elkötelezték magukat az
Istennek. A keresztény azzal, hogy megkeresztelik, Isten elkötelezettje lesz. A keresztények
Isten rabjai! A mai vasárnap kérdését így mondhatnám:

Szabadság rabságban!
Ez rendkívül fontos, mert aki szabadságot akar,

az valamiképpen igent mond önmaga rabságára!

Ez  a  világ,  amelyben  élünk,  felfokozottan  foglalkozik  a  szabadság  kérdésével.  Nagyon
helyes!  Történelmileg  visszatekintve  különböző  szabadságmozgalmakat  ismerünk.
Napjainkban is annyi kezdeményezés van a szabadsággal kapcsolatosan, mégis mintha mindig
félresiklanának ezek a törekvések. Van egy kulcsa ennek a kérdésnek, amivel az embernek
szembesülnie kell. Ezt én így mondom:

Szabadság rabságban! A szabadság alapja az igazság!
Ehhez társulnia kell a felelősségtudatnak!

Az embernek azt is tudomásul kell vennie, hogy vannak korlátjai,
korlátjai a szabadságnak, egyáltalán korlátjai az embernek!

Amikor mi ezzel a kérdéssel szembesülünk, akkor elsősorban erre kell gondolni, hogy mi a
szabadság alapja? A szabadság alapja az igazság! 

Mi az igazság? Az igazság az Isten szava!

Mi az igazság? – kérdezte Pilátus is. Óhajtjuk megtudni az igazságot! Szeretnénk tudni az
igazságot! Nem fogjuk megtudni, ha rossz helyen keressük! 

Az igazság alapja az Isten szava!

Vagy az Isten szavához igazodik az ember, 
vagy minden törekvése emberi vágyakba, célokba fullad bele,
mert emberi vágyaink, törekvéseink, célkitűzéseink 
vagy az igazsághoz kapcsolódnak, ott nyerik el létjogosultságukat,
vagy egyénieskedéssé válnak. Igen sok esetben diktatúrába torkolnak!

A szabadságnak vannak feltételei
A szabadság alapja az igazság! Isten szava az igazság! Minden ember szabad akar lenni. Ezt
tudomásul kell venni. Nem csak én, a másik is, a harmadik is és mindenki. Ezzel számolni
kell. Ez nem azt jelenti, hogy nekem van jogom a szabadságra, a másiknak meg nincs. 

Korlátjaink vannak!
Korlátoznak bennünket az isteni igazságok! 
Korlátoznak bennünket a másik ember adottságai!
Korlátoz bennünket egyéni életünk összes adottsága!
Mindezeket számba kell venni, ha szabadságban akarunk egymással összetartozni!
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Jézus megjelenítette Isten irántunk való szeretetét!
A  szabadság  rabság!  Áldott  rabság,  de  rabság!  Ez  miért  rabság?  Hallottuk  a  mai
szentleckében, - amit az ünnepelt olvasott fel, - hogy Krisztus hozta el nekünk a szabadságot!
Itt kapcsolódik a páli kijelentés és a regényíró gondolata. Isten rabjai vagyunk! Pál apostol azt
mondja, hogy a szabadságot Jézus hozta el nekünk! Hogyan?

Jézus meg tudta jeleníteni ebben a világban
az Isten akaratát, az Isten jóindulatát, az Isten irántunk való szeretetét!

Ez a szabadság! Szabadság a jóra!
 Jézus egész küldetése erről szól!

Szabadság a jóra! A szabadság nem öncélú! 
A szabadság arra való, 
hogy megvalósuljon ebben a világban az Isten akarata! 

Isten akaratának lényege a szeretet!
Vagyis az, ami jóra az embernek szüksége van!

Világos és egyértelmű számunkra, 
hogy Jézus mekkora ajándékot hozott el nekünk! 
Fölfedte nekünk Isten szándékát, Isten tervét, 
hogy az Isten szeret bennünket! 
Ez a legnagyobb jó, amit Isten tesz nekünk embereknek!

Istenhez mérjük magunkat!
A szabadságunkat azért  kapjuk, azért  kell  küzdenünk érte,  hogy mi valóban magunkat  az
Istenhez mérjük! Azt is hallottuk, hogy a felebaráti szeretet az önszeretethez méretik. Helyes
önszeretete csak azoknak lehet, akik Istenhez mérik magukat! 

Ha az ember Istenhez méri magát, akkor alázatos lesz!
Az ember belátja, hogy Istenhez mérve milyen kicsi, gyenge és erőtlen!

Ha az ember Istennel szövetkezik,  -  szövetség csak szabadságban lehetséges,  csak szabad
emberek tudnak egymással szövetkezni – akkor olyan kapcsolatban tudunk egymással lenni,
amely kapcsolatban nem kell félni.

Szabadságban!  Áldott  kötelékek!  Erről  szól  a  mai  üzenet!  A  vasárnapi  Új  Emberben
olvashatjuk Bonhoeffer evangélikus lelkész egy mondatát. Koncentrációs táborba vitték és ott
is halt meg. Nem sokkal a kivégzése előtt írta le a következőt. 

„Az Isten gyenge ebben a világban,
de csak ez a gyönge Isten tud üdvözíteni bennünket!”

Hallottuk, hogy Jézus Jeruzsálembe megy és Szamarián át kell mennie. A szamaritánusok és a
zsidók  szemben  álltak  egymással.  A  szamaritánusok  mindig  betartottak  a  zsidóknak,
különösen akkor,  amikor  Jeruzsálembe mentek Istent  imádni.  Jézus is  Istent  imádni  ment
Jeruzsálembe. Ellenségesek voltak. Halljuk Jakabot, meg Jánost: Uram rendezd már el ezt az
ügyet. Egy villámot, aztán elintéződik minden. Csapja agyon őket a villám, akkor megtudják,
hol kell imádni az Istent, ki az Isten. 
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Jézus: „Nem tudjátok, milyen lelkület van bennetek!”
Ez a döntő üzenet!

Azt  kell  vizsgálni  magunkban,  hogy  milyen  lelkület  van  bennünk!  Az  ellentétek,  a
feszültségek, az ellentmondások csak úgy tudnak megoldódni emberi világunkban, 

ha mi ismerjük a gyönge Istent! 
A gyönge Istent, aki a támadásra nem támadással válaszol! 
A gyönge Istent, aki az indulatokra nem indulatokkal válaszol! 
A gyönge Istent, aki egyszerűen hallgat! 
Egyszerűen nem megy bele a vitába!
A lelkületünk kérdéséről van szó! 

Igazi szabadságra csak akkor jut el az ember,
a másik emberrel való szeretetkapcsolatra csak akkor jut el az ember,

ha valamiképpen ezt a gyönge Istent hordozza magában!
Az erőtlen Isten válasza az egyetlen válasz!

Erőre  erőt  hozni,  verekedés  lesz,  vitatkozás,  gyűlölködés,  ellentétek  lesznek.  Ha az  Isten
erejével,  -  vagyis  a  szeretet  erejével,  amely gyöngének tűnik ebben a világban,  -  éljük a
mindennapjainkat,  akkor van remény, hogy szabadságban tudunk élni!  Akkor van remény
arra,  hogy nem egymáshoz mérjük magunkat,  hanem Istenhez! Ha ez történik,  akkor van
remény arra, hogy egymással is békességben, szeretetben tudunk élni! 

Ez azt jelenti, hogy amikor a másik megzavarodik,
akkor nem erővel válaszolunk neki, hanem a szeretet gyengeségében!

Ez a Jézusi válasz! Nincs más válasz!

Ez által tudunk jelen lenni a világban, úgy jelen lenni, mint a szabadság gyermekei, mint
azok, akik a rosszat nem rosszal viszonozzák,  hanem szabadságot nyertek Istentől a jóra!
Meg tudjuk tenni azt, amit szeretetnek mondunk, amire a másik embernek szüksége van!

+  A M E N  +

Imaszándék a Mi Atyánkhoz
Kedves Testvérek! Valóban az Isten kegyelme erősít meg bennünket, de azért ha egymással
összekapaszkodunk,  akkor ugyancsak nő a közösség ereje! Erre gondoljunk most,  amikor
együtt, egymással közösségben ezt az imádságot imádkozzuk!                         Mi Atyánk…

Szentmise befejezése
Kedves Testvérek! Áldás előtt reflektáljunk arra a gondolatra, amit az énekben is kimondtunk:
engedjünk Istennek, hogy magához szelídítsen bennünket,  mert  az ember a gyöngeségben
erős! Vagy az Isten erejét hordozzunk, vagy a mi emberi gyengeségeink hatalmasodnak el és
eltévelyedünk ebben a világban! 

Engedjük, hogy Isten szelídítsen meg bennünket!
A gyönge Isten, aki a legerősebb, mert legyőzhetetlen!

Isten áldása legyen velünk! Fogadjuk ezt az áldást, segítsen nekünk abban, hogy meg tudjuk
jeleníteni Istent ebben a világban, aki minden gyűlölködés, minden ellenségeskedés fölött van
az ő gyenge jóságával! De ez hatalom!                                          +  Á L D Á S  +
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